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PLENARI DEL CONSELL MUNICIPAL 
DEL POBLE GITANO DE BARCELONA 

                                04 de juliol  de 2013 
                          a les 18 h. Sala Lluis Companys 

Acta resum d’acords i intervencions 
 

Assistents: Ima. Sr. Francina Vila, Presidenta del Consell; Sr. José Cortés, 
Federació d’Associacions Gitanes de Catalunya; Sr. David Cortés  i Sr. Miguel Ángel 
Gómez de l'Associació Gitana Joventut, Igualtat i Progrés; Sr. Juan Fajardo, 
Associació Gitana de Bon Pastor; Sr. Xavier Cubells, Direcció de Drets Civils; Sra. 
Juana Fernández, Vicepresidenta del Consell; Manuel Giménez, Associació 
Esportiva Gitana d’Hostafrancs; Sr. Manuel Giménez, Associació Cultural Cristiana 
La Cera; Sra. Glòria Martin, Grup municipal PP; Sra. Emilia Pallàs, Departament de 
Participació Social; Sr. Josep Ma. Queralt, Direcció de Drets Civils;; Sr. Pere Sala, 
Secretari del Consell; Sra. Anabel Torres, Instituto Romanó de Servicios Sociales i 
Culturales; Sra. Maria Rubia, Nakeramos. 

Delegacions: Sr. Domingo Jiménez, Fundació Pere Closa delega en el Sr. Miguel 
Ángel Franconetti; Ima. Sra. Imma Moraleda, Grup Municipal del PSC delega en la 
Sra. Nuria Pey; Sra. Francisca Perona, Associació Veus Gitanes delega en la Sra. 
Carmen Font. 

Excuses: Sr. Francisco Aguilera, Associació Cultural Gitana La Cera; Im. Sr. Ricard 
Gomà, Grup Municipal ICV-EUiA; Im. Sr. Raimon Blasi, vicepresident del Consell; 
Sra. Ana Contreras, Associació Gitana de Dones Drom Kotar Mestipen; Sr. 
Francisco Manuel Santiago, Instituto Romanó de Servicios Sociales y Culturales, 
Sr. Juan de Dios Ramírez, Unió Romaní; Sr. Juan Rosendo, Associació Cultural 
Cristiana de Bon Pastor; Sr. Justo Rodríguez, Associació Cultural Cristiana de 
Catalunya; Sr. Israel Ramírez, Associació de Cultura Gitana Jove Ternikaló XXI; Sr. 
Carlos Hernández i Sr. Isaac Heredia, Associació Joves estudiants de Bon Pastor.  

Convidats: Sra. Carmen Bastante i Sr. Saul Roas Deus 
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Aprovació de l’acta i lectura d’excuses i delegacions 

S’inicia la reunió a les 18h. La Ima. Sra. Francina Vila dóna la benvinguda i a 
continuació el Sr. Pere Sala llegeix les excuses i delegacions i és sotmet a 
aprovació l’acta de la sessió anterior que s’aprova sense esmenes. 

A continuació la Ima. Sra. Francina Vila informa que el Sr. Xavier Cubells, fins ara 
Director de Drets Civils, ha estat reclamat per una altra àrea i s’ha nomenat com a 
nou director el Sr. Josep Ma. Queralt, conegut molt possiblement per les presents 
ja que ha estat molts anys treballant al districte de Sant Andreu. 

El Sr. Cubells informa que es trasllada al Dte. De Les Corts i mostra la seva 
disposició a seguir col·laborant amb el Consell. Creu que aquests mesos s’ha 
treballat molt i d’una forma molt constructiva i col·laborativa i està molt content 
d’haver-hi pogut participar. S’acomiada i a continuació passa la paraula al Sr. 
Josep Mª Queralt. 

El Sr. Josep Ma. Queralt diu que està molt content d’estar aquí i que ha estat 
molts anys a districtes sobretot a Sant Andreu i per això ha treballat molt amb 
l’oncle Juan Fajardo. Per a ell és un repte treballar a l’Ajuntament des d’un àrea 
central, demana una mica de paciència fins a que s’acabi de situar, tot i que està 
disposat a donar-ho tot professional i personalment. 

 

Entrega dels premis del I Concurs fotogràfic 8 d’abril 

Entre els actes organitzats per a commemorar el 8 d’abril hi havia el premi de 
fotografia. S’informa que la Permanent d’aquest Consell en la seva última reunió 
va deliberar, seguint les bases del concurs, i valorar les diferents fotografies 
presentades, se’n varen escollir les tres premiades i avui es procedirà a l’entrega 
dels premis. Tothom coincideix que és una molt bona iniciativa. 

A continuació intervé la Sra. Juana Fernández demanant disculpes a les persones 
presents per haver començat la sessió més tard del previst. En relació al concurs 
de fotografia, recorda que es va pensar que era una bona manera d’aproximar i 
promoure l’assistència a tots els actes i que s’espera que en properes edicions la 
gent hi participi més i es presentin moltes més fotografies a concurs. 

A continuació es procedeix a l’entrega de premis tal i com segueix: 

1er. Premi Sr. Saul Roas,  2n. Premi Sra. Carmen Bastante, 3er Premi Sr. Saul 
Roas. 
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Valoració actes 8 d’abril – Dia Internacional del Poble Gitano. 
 

Comenta la presentació la Sra. Juana Fernández explicant que la imatge del 
programa ha estat la mateixa que l’any passat però amb fons verd enlloc de blau, 
la idea és anar jugant amb tots tres colors. Recorda que el programa estava fet en 
català i Rromanó per d’alguna manera manifestar la seva essència gitana des d’un 
primer moment. Es tracta d’apropar la cultura gitana a les persones gitanes i 
aquelles que no ho són, a partir de la seva llengua.   

Recorda que les activitats del 8 d’abril es varen programar en base a les propostes 
de les entitats del Consell i aprovades per aquest i en fa un relat: La Unió Romaní 
va organitzar el concurs fotogràfic. També es varen fer dues activitats a nivell 
territorial i a les cotxeres de Sants es va fer una activitat amb diferents 
associacions culturals cristianes amb molta participació. A Hostafrancs l’activitat va 
anar bé, era un acte molt proper al carrer i amb participació de paios i gitanos. 
A continuació parla dels actes centrals realitzats al Parc de la Ciutadella.  
Recorda que a la Ciutadella hi havia diferents espais: carpa d’entitats, escenari 
central, glorieta on es van fer tallers de pintures, de missatges, de vocabulari de 
Rromanó, etc. Veus Gitanes van fer una entrevista a la Sra. Francina Vila. També 
hi va ser present el vaixell que es va construir al taller organitzat per l’Associació 
Gitana de Joventut, Igualtat i Progrés i que es va portar el dia següent a la 
cerimònia del riu. Hi varen haver actuacions de rumba adaptada als infants, 
mostra d’informàtica musical i videoclips dels alumnes de Can Rumba, teatre-
performance en homenatge a l’holocaust realitzat per Nakeramos, etc.  
Les entitats mostren molta satisfacció per tal i com ha anat, la alta participació i 
assistència de públic i es destaca una gran presència de nens i nenes i molta 
implicació del públic.  
 
Per acabar la festa es va anar a la font màgica, acte ja consolidat i organitzat per 
totes les entitats del Consell, on el discurs, ens diferents llengües (català, castellà, 
Rromanó  e anglès) es va gravar dies abans amb la participació de diferents 
membres de les entitats i la col·laboració de l’associació Tots els Colors.  
 
L’endemà es va fer la cerimònia al riu Besós que va ser molt emotiva i a la vegada 
alegre. Es va muntar una plataforma de 4 metres d’amplada que facilitava molt 
l’accés en relació a anys anteriors.  
En resum, es tractava d’organitzar activitats en les quals totes les entitats sentissin 
que formaven part del conjunt. 
 
La Sra. Juana Fernández recorda que el mateix dia 8 d’abril es va reunir el Consell 
de Ciutat i que l’Alcalde va fer menció al 8 d’abril i es va posar el programa a les 
carpetes dels assistents.  
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A part de les activitats del Consell Municipal del Poble Gitano hi va haver altres 
activitats com la xerrada a l’espai Avinyó (9-4-2013) “Conversant amb el poble 
gitano” en la qual es van abordar diferents perspectives, la dels joves, la de la  
dona i la importància del Rromanó. Va ser un espai molt apropiat a on des de la 
tranquil·litat es podien abordar diferents temes. Va ser una experiència molt 
enriquidora, amb bona assistència i participació dels presents.  
 
La Ima. Sra. Francina Vila mostra la seva satisfacció per com ha anat i recorda 
que són actes que tenen una preparació complicada amb moltes infraestructures e 
implicació de persones i agreix l’esforç de tothom. 
 
El Sr. Manel Giménez d’Hostafrancs vol expressar el que va sentir el dia que ho 
van celebrar al seu barri. Eren unes vuitanta o cent persones entre gitanos i paios 
donant exemple de convivència. Aquesta convivència es va demostrar amb el 
debut dels nois del taller de rumba. Va ser un matí en família compartint i del què 
ell n’està molt satisfet. 
 
El Sr. José Cortés està molt content de com han anat els actes però ell segueix 
pensant que, a banda del protagonisme de les associacions, s’ha de pensar per 
sobre de tot que és el dia internacional del poble gitano, un dia de totes les 
gitanes i gitanos a banda de nacions, ideologies o religions... i que cal intentar 
celebrar-lo tots junts en un mateix espai per tenir més impacte doncs units es pot 
fer més força.  
La Ima. Sra. Francina Vila diu que aquest també és l’objectiu de l’organització 
entre altres coses perquè el cost és més assumible. Generant un espai on es trobi 
tothom s’aprofiten més les infraestructures i també és una manera de llançar un 
missatge a la ciutadania en general. 
El Sr. José Cortés diu que estan molt contents de com a anat tot però que volen 
arribar més enllà. 
El Sr. Joan Fajardo diu que no va poder estar en l’organització per motiu de 
malaltia. Diu però, que creu que hi van haver malentesos i en un dia com aquest 
no s’ha de mirar de quina religió som ni de quin origen. S’ha de celebrar aquest 
dia i res més.  

El Sr. Manuel Giménez de ACC La Cera diu que creu que no està renyit ser cristià i 
ser gitano. Creu que el gitano ha de valorar una cosa abans que tot, l’ajuda i la 
germandat del gitano. El que és important es aconseguir la unió per aconseguir 
els objectius comuns. La unió pot ser religiosa, social o estatutària però per sobre 
de tot hi ha el carro de la bandera gitana. De tota manera creu que entén el que 
s’ha volgut dir aquí. Ara bé, ells com a evangèlics tenen unes directrius que no 
venen donades per l’home sinó que venen donades de Déu i que per temor de 
Déu, en molts actes no hi poden participar. No és una qüestió de voluntat sinó 
que s’han de regir pels seu paràmetres religiosos.  
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El Sr. José Cortés diu que en algunes coses no hi està d’acord, com ara barrejar la 
qüestió religiosa amb la celebració d’aquest dia i no veu la necessitat de fer actes 
separats d’entrada.   

La Sra. Maria Rubia diu que tenen raó tan el Sr. Manuel Giménez com el Sr. José 
Cortés. Cadascú des d’on pugui ha d’aprofitar la seva plataforma per a donar a 
conèixer el dia i fer-ne la màxima difusió a les persones que arribin a aquesta 
plataforma, ja sigui per religió, esport o associacionisme. Quanta més gent sàpiga 
que estem celebrant el Dia Internacional del Poble Gitano millor. 

El Sr. David Cortés creu que s’han desviat una mica la idea que hi havia al principi 
de crear una plataforma per celebrar el 8 d’abril. Es tractava de celebrar-ho tots 
conjuntament i donar-li la màxima difusió i aconseguir que les famílies gitanes es 
comprometin amb el 8 d’abril. Per a ell, s’ha de valorar el fer una bona difusió dins 
dels barris i dins de les escoles. A banda de la cerimònia al Parlament i la recepció, 
la resta ha de ser un acte de festivitat i celebració.  

La Sra. Juana Fernández comenta que fa uns dies hi va haver una reunió per fer 
balanç del 8 d’abril. Es tractava de veure quins objectius s’havien marcat i cap a 
on havíem caminat de cara al 2014. La idea es reunir-se totes les entitats abans 
d’acabar aquest mes. En la seva opinió també cal anar consensuant quines són les 
activitats que volem, a on, quin dia en concret, etc... Cal fer aquesta primera 
reunió per començar a treballar ja a fons a partir de setembre. Recorda que totes 
les persones tant d’entitats com de l’Ajuntament han treballat molt i els resultats 
hauran agradat més o menys. Diu que quan va començar com a vicepresidenta 
del Consell la seva idea era que el Consell fos una sola força i que s’oblidessin una 
mica els diferents orígens i els diferents papers que tenim a les entitats o als 
barris. El que hem de tenir present primer de tot és que som gitanos i gitanes i 
això ens unirà. Demana la màxima assistència a la reunió que es convocarà aquest 
mes.  

Continua la seva intervenció recordant que el dia 17 de juliol a les 18:30 h hi 
haurà la reunió amb els Serveis Funeraris, a Sancho d’Àvila. Aquesta reunió es fa a 
partir de les diferents peticions que s’han fet en reunions del Consell. Recorda que 
a Barcelona hi ha dues empreses gestores i la que ha mostrat voluntat de 
negociar és Mémora. Es tracta de fer un primer pas i més endavant ja es veurà si 
l’acord es pot fer efectiu a altres ciutats a on l’empresa tingui tanatoris. La Sra. 
Juana Fernández diu que si hi han bons resultats és una proposta que es pot 
presentar de part del Consell Municipal al Pla Integral de la Generalitat, per tal de 
poder-ho fer extensiu a tot Catalunya. 
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Presentació de l’ associació de joves estudiants gitanos del Bon  Pastor, 
Rromane Siklǒvne, a càrrec del Sr. Pedro Casermeiro. 
 

La Ima. Sra. Francina Vila informa que l’associació es va presentar a la darrera 
Permanent i que avui es tracta que el Plenari doni el vist i plau per a que passi a 
formar part del Consell si tothom hi està d’acord. Malauradament avui excusen la 
seva assistència i per això el Sr. Pere Sala informa que el Sr. Pedro Casermeiro va 
presentar la documentació de l’Associació Rromane Siklǒvne i tot seguit llegeix la 
carta de presentació de l’associació, recordant que a l’acta de la reunió de la 
permanent hi ha més informació sobre els objectius de l’entitat i les seves 
activitats. La Permanent va valorar positivament la petició de l’associació. 

La Ima. Sra. Francina Vila diu que a partir d’avui l’Associació Rromane Siklǒvne 
passa a formar part del Plenari del Consell. 

Seguiment Estratègia Local amb el Poble Gitano 

La Ima. Sra. Francina Vila informa que paral·lelament a l’elaboració de l’estratègia 
local s’estan fent visites per part de la vicepresidenta i la presidenta a les diferents 
entitats i que aquestes visites són molt importants per a poder escoltar 
aportacions i comentaris per a treballar aquest document que està en procés.   

El Sr. Josep Maria Queralt informa que el passat mes de febrer es va presentar, a 
iniciativa de la regidora i secretaria del Consell, la proposta de preparar un Pla 
d’estratègia local amb el poble gitano de Barcelona. Aquest pla està, des del seu 
inici, en consonància amb l’estratègia europea per a la comunitat gitana 20/20, 
amb el Pla estatal per a la comunitat gitana i amb Pla Integral del Poble Gitano de 
Catalunya i que s’hi ha volgut estar en coherència per a poder sumar sinergies. 
Des de la Comunitat Europea ens marcaven les quatre potes d’una taula que són 
les bàsiques per a què en una societat hi hagi cohesió social. Aquestes potes són 
educació, salut, habitatge i ocupació. Recorda que també s’ha tingut en compte, 
de manera transversal la perspectiva de gènere. En aquest moment s’està fent un 
buidatge a fons de la situació de la comunitat gitana a nivell d’Europa, a nivell 
estatal, a Catalunya i a Barcelona. S’estan treballant uns quadres amb indicadors 
de les dades recollides seguint bàsicament els criteris que es demanen des de la 
Comunitat Europea. S’ha començat a fer el procés de participació amb la taula 
d’habitatge i durant el mes de juliol es convocarà la d’ocupació, posteriorment es 
faran entrevistes amb actors claus o persones rellevants i focus grups, es 
consultarà al propi Consell i recorda que qualsevol aportació que es vulgui fer serà 
ben rebuda. Informa que les taules d’Educació i Salut es faran després de l’estiu. 
Les taules s’aniran fent en paral·lel i cada taula tindrà quatre o cinc reunions. Les 
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taules estan composades per experts, per membres d’institucions municipals o no i 
per entitats del poble gitano. Informa que en relació als indicadors molt sovint hi 
ha dificultats per a  obtenir-ne de fiables com per exemple ha passat amb 
l’habitatge. 
Informa també que Barcelona és ciutat membre d'EUROCITIES i forma part del 
seu Comitè Executiu. Des de la Regidoria de Dona i Drets Civils formem part de 
"Roma Task Force", grup de treball format per ciutats que treballen en favor de la 
integració del Poble Gitano.  
L'Ajuntament de Barcelona a través de la Regidoria de Dona i Drets Civils també 
forma part de l'Aliança de Ciutats i Regions per a la Inclusió dels Roma del Consell 
d'Europa i és una de les ciutats europees implicades en el nou projecte de 
l'Aliança: "ROMACT". Aquest projecte té la intenció de desenvolupar i implementar 
estratègies i polítiques per a la inclusió del Poble Gitano.  
 
La Ima. Sra. Francina Vila diu que tot el que s’ha explicat és un tema de 
metodologia, de processos a seguir. Insisteix que és molt important la implicació 
de totes les persones del Consell i dels membres de les entitats, doncs no es pot 
fer una estratègia des d’un despatx que no tingui relació amb la realitat o bé es 
marqui fites impossibles.  

Tot seguit hi ha les següents intervencions: 

La Sra. Juana Fernández diu que a les diapositives surt el tema de gènere com un 
tema transversal però hi ha un altre tema que també s’havia parlat i no ha sortit 
com a eix transversal. És el tema de cultura gitana. No tindria massa sentit fer una 
estratègia amb el poble gitano de Barcelona sense tenir en compte els aspectes 
culturals i d’identitat. Recorda que ella si que participa a totes les taules però es 
va dir que la implicació del Consell havia de ser important i decisiva i ella no ho 
acaba de veure a la pràctica. Pregunta com s’haurien d’articular totes les 
propostes que vagin sortint de manera que els temes reflecteixin realment allò 
que han de reflectir sense omissions o errades importants. Aquestes línies 
estratègiques són un tema molt important perquè reflectiran la política a seguir 
des de l’Ajuntament de Barcelona en els propers anys.  

La Ima. Sra. Francina Vila diu que la importància d’aquestes taules és que són 
obertes a la participació i per tant, depèn dels membres d’aquest Consell que a 
mesura que es fan les reunions vulguin participar amb més o menys intensitat. 
Creu que cada entitat hauria de veure quin és el seu espai natural en el qual pot 
aportar-hi més. 
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El Sr. Josep Ma. Queralt diu que el tema de la cultura gitana es pot incorporar 
perfectament i en relació a la participació, espera que a les properes taules es 
vagin incorporant persones que tinguin coneixement i interès pels temes.  

El Sr. José Cortés pregunta qui redacta els documents de treball de les taules. 

El Sr. Josep Ma. Queralt diu que es redacta conjuntament entre els membres de 
les taules i les persones expertes que hi són convidades i que es seguiran d’alguna 
manera els indicadors o les pautes marcades per la Comunitat Europea, tot i que 
s’hi poden fer algunes modificacions si cal. Recorda que una vegada redactats els 
documents es presentaran primer a la Permanent i després al Plenari del Consell. 
Tal com està dissenyada la metodologia participativa no hi ha res que vagi enlloc 
sense passar per l’aprovació del Consell.  

La Sra. Emilia Pallàs diu que, tal i com s’ha fet amb altres plans de l’Ajuntament, 
en el moment que es tinguin els primers documents es veurà quina metodologia 
cal fer servir per tal que el Consell pugui fer les seves aportacions i finalment es 
puguin presentar com a document definitius. 

Torn obert de paraules 

El Sr. Manuel Giménez, torna a insistir en el tema de les acreditacions dels 
membres del Consell més enllà de la carta de nomenaments de l’Alcalde i que 
encara no ha arribat a diferencia d’altres mandats que havia estat molt ràpid. 
Recorda que sovint ha d’anar a llocs on l’atendrien molt millor si podés presentar  
una acreditació. Al seu barri té molts problemes d’habitatge, de gent gran i està 
en contacte amb l’assistent social. Demana si és pot buscar una solució per a les 
acreditacions. La seva intervenció és compartida majoritàriament per les persones 
presents. 

La Ima. Sra. Francina Vila diu que ja s’hi ha començat a treballar i que espera que 
es pugui resoldre l’abans possible. Passa la paraula a la Sra. Emília Pallàs qui 
informa que s’ha fet una consulta als serveis jurídics i que no hi veuen cap mena 
d’impediment legal, tot i que en vol parlar amb Participació Ciutadana de 
l’Ajuntament. Informa que de moment el que ja està tramitat és que cada persona 
del Consell tingui la carta d’inici de mandat on hi consten els nomenament de 
secretaria general i per a totes les persones membres del Consell.  

La Sra. Maria Rubia a continuació informa de l’acte que es celebrarà a Auschwitz-
Birkenau (Polònia) per a commemorar el 2 d’agost des de la xarxa europea 
Ternypé. Informa que a la xarxa Ternypé hi participen actualment deu països 
europeus. L’Associació Nakeramos, a la qual ella representa, està organitzant la 
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participació de Barcelona i Catalunya. Es tracta d’implicar a joves de diferents 
barris a participar en els actes i tallers que es realitzin del 30 de juliol al 4 d’agost i 
demana la participació activa del Consell en aquest esdeveniment. En principi la 
idea és que es faci un grup aproximat de 15 joves. Informa que en aquest 
moment té la confirmació d’entre 8 i 10 persones. En els actes programats hi 
haurà una conferència i vol convidar la presidenta del Consell a que hi assisteixi i 
presenti el model de participació del Consell del Poble Gitano, com una bona 
pràctica. 

La Ima. Sra. Francina Vila felicita la iniciativa i diu que és important que hi hagi 
una bona representació i pel que fa a la presentació del Consell informa que caldrà 
consultar l’agenda. La Sra. Juana Fernández comenta que s’hauria de parlar del 
finançament de l’activitat. La Sra. Maria Rubia diu que han aconseguit finançament 
per l’allotjament i manutenció de totes les participants. Informa que s’ha fet un 
pressupost de les despeses de viatge en línies aèries de baix cost i que en aquests 
moment, tal com està l’economia, és impossible que els joves s’ho puguin pagar.  

La Ima. Sra. Francina Vila diu que s’haurà de parlar si hi ha alguna manera de 
poder-ho finançar a través de Participació Social i convida la Sra. Maria Rubia a 
parlar amb la Sra. Emilia Pallàs. 

En una altra intervenció, el Sr. José Cortés pregunta sobre quina és la finalitat de 
les taules de treball de l’estratègia i com s’actuarà a partir d’aquesta primera 
fotografia.  

La Ima. Sra. Francina Vila insisteix en la necessitat de disposar d’una fotografia 
sobre la realitat del Poble Gitano de Barcelona per tal que es pugui impulsar 
l’estratègia des de l’Ajuntament, després caldrà veure quines mesures s’han de 
promoure i qui ho pot fer més enllà de l’Ajuntament. Amb aquesta manera de fer, 
el govern espera que se’n derivin complicitats i acords amb les entitats i la societat 
civil com passa en d’altres plans que promou l’Ajuntament però, primer s’ha de fer 
la fotografia i després veure que fa cadascú. Per acabar recorda que s’enviaran 
per mail les convocatòries de les diferents taules de treball.  

Sense més temes a tractar es dóna per acabada la sessió a les 19:30h 
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